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Čtvrtletník

Léto předalo svoje žezlo podzimu, sluníčka a tropických dní 

jsme si letos užili více než v předchozích letech. Děti se vrátily 

zpět do škol se zážitky z prázdninových dní, dospělí si užívali 

volné dny. Mnozí prarodiče měli možnost pobýt delší čas se 

svými vnoučaty a sdílet s nimi společné chvíle. 

Co nás bude čekat v následujících měsících? Kromě 

dokončovacích prací na vodovodu v obci a přípojkách 

k jednotlivým domům pro vás připravujeme větší oslavu. V letech 

1951 až 1953 byl postaven brigádnickou prací Kulturní dům 

v Tážalech, protože se občané neměli kde společně scházet. 

K jeho slavnostnímu otevření došlo dne 27.12.1953 za velikého 

zájmu veřejnosti. V obci Tážaly tehdy žilo kolem 300 obyvatel 

a z nich se 124 aktivně účastnilo výstavby kulturního domu. 

Odpracovali celkem 19.862 hodin práce a jednotlivé občany 

s jejich fotografiemi a počtem odpracovaných hodin můžeme 

vidět na tabuli, která je po celou dobu umístěná v kulturním 

domě. V kulturním domě se odehrálo velké množství 

ochotnických divadelních představení v rámci činnosti Osvětové 

besedy obce Kožušany – Tážaly vždy ve spojení s Osvětovou 

besedou Charváty a Blatec. 

Kořeny ochotnického divadla v obci sahají až do roku 1882. 

S nastudovanými hrami se zajíždělo do dalších obcí a dokonce 

i na soutěže. Hrály se jak divadelní hry, tak i operety, např. Perly 

panny Serafinky, Hrátky s čertem, Přísaha, Strakonický dudák, 

Podskalák, Okolo rybníka, Madlenka z kovárny, Děvče z předměstí, 

Srdce v rákosí nebo Dalskabáty hříšná ves aneb zapomenutý čert. 

O kulturní dění v obci se velmi zasloužili pan Oldřich Zavadil, pan 

Jaroslav Macenauer, pan Jaroslav Soušek, pan Miroslav Nepustil, 

pan Rostislav Pazdera, paní Miloslava Lakomá, pan František 

Nakládal, pan Emil Balík, pan Ladislav Zvoneček, pan Václav 

Ženčák s manželkou Annou, paní Mirka Večerková, pan Josef 

Austa, pan Miloslav Soušek, pan František Buchta, pan Evžen 

Buchta a mnoho dalších. 

V obci stále žijí pamětníci otevření kulturního domu a jeho 

výstavby, které bychom společně s vámi touto cestou rádi pozvali 

na výstavu, která se uskuteční ve dnech 3.11. 2023 až 5.11.2023 

v rámci sedmdesátého výročí otevření kulturního domu. Uvidíte 

zde fotografie z  jednotlivých představení a plakáty k  uvedeným 

divadelním hrám a operetám. Součástí oslav tohoto výročí bude 

i operetní představení členů olomouckého divadla LETEM 

MUZIKÁLOVÝM SVĚTEM dne 5.11.2023 od 16 hodin, na které vás 

tímto všechny srdečně zveme. 

 Mgr. Michaela Sigmundová, Ph.D



Termíny právní poradny říjen-prosinec v r. 2023:

OBECNÍ ZPRÁVY

Retenční nádrže na dešťovou vodu
Obecní zastupitelstvo rozhodlo o výstavbě záchytných nádrží 

na dešťovou vodu v areálu ZŠ a fotbalového hřiště v Kožušanech. 

Stavební povolení již máme uděleno.  Samotná výstavba začala 

na přelomu září a října 2023 a neměla by trvat déle než měsíc. 

Jedná se o nádrže, které budou zadržovat dešťovou vodu ze 

střech školy a tělocvičny. Celkově bude pod zemí zachyceno 55 

m3 . Přebytky pak budou přepouštěny přepadem do dešťové 

kanalizace. Financování proběhne v  součinnosti s  čerpáním 

dotace Fondu životního prostředí ve výši 1 843 000 Kč, což 

pokrývá 90 % celkových nákladů.

Areál za tratí
Při revizi, která probíhala v našem katastru v r. 2022, jsme byli 

jako obec vyzváni stavebním úřadem k odstranění nesrovnalostí. 

Toto se týká zejména areálu za tratí. Všechny stojící budovy 

prakticky „neexistují“, jsou bez dokladů, bez dohledání v archivu 

na stavebním úřadě v Olomouci. Jediná budova, která je zanesená 

i s parcelním číslem, je současná „hasičárna“, která ale původně 

sloužila k jinému účelu, a to jako šatny. V dnešní době se funkčně 

využívá naprosto jinak a vyžaduje proto taktéž dodatečné 

povolení spolu se všemi ostatními objekty v areálu (Podium pro 

reprodukci hudby, Myslivna, buňky chovatelů).

Původně měl být nechán areál za tratí „na dožití“,  což vyplývá 

i z nadřazené územně plánovací dokumentace – Zásad územního 

rozvoje Olomouckého kraje, kdy celá plocha stávajícího areálu  

byla zahrnuta do budoucího koridoru dvoukolejné tratě, která se 

měla středem areálu stáčet směrem na Blatec. Toto by v podstatě 

znemožnilo využití areálu tak, jak ho známe dnes. V posledních 

třech letech se ale změnila strategie provozovatele státních 

železničních tratí – Správy železnic a na základě nové studie 

proveditelnosti se rozšíření trati vrací do původní trasy, kdy 

dojde, pokud se realizuje, „pouze“ k rozšíření stávajícího valu 

a nová kolej povede paralelně se současnou. Pro obec je tato 

informace naprosto stěžejní a vyplývá z ní opět možnost s těmito 

obecními pozemky nakládat jako s důležitými plochami občanské 

vybavenosti v rámci struktury obce. Na základě zmíněných 

výsledků revize katastru je ale zároveň nutné jednat a uvést 

současný stav do souladu s platnými předpisy.

S chovateli došlo k dohodě, že stávající buňky v  jejich užívání 

se zruší a nahradí se čelní budovou bývalé hudební produkce, 

Hlavní řad je položen. V rámci II. etapy výstavby zbývá 

vykopat a položit cca 40 přípojek k nemovitostem. Celkově se 

realizovalo 310 přípojek. V současné době dochází 

k rekonstrukcím chodníků a cest s cílem návratu do původního 

stavu. Plán zúčastněných stavebních firem je ukončit práce 

koncem roku 2023. Předání stavby je plánováno po kolaudaci na 

jaře 2024, jakož i natlakování, dezinfekce vodovodu a napojení 

domácností. 

Kontakt na obecní kronikářku
V  minulém čísle jsme informovali o naší nové kronikářce 

Janě Hirschnerové. V případě potřeby ji můžete kontaktovat na 

emailové adrese: kronikakt@seznam.cz.

Všechny dotčené budovy musí dostát určitých změn, aby měly 

šanci obstát v povolovacím procesu. Jelikož část budov zasahuje 

do pozemku lesa, je nutné v rámci dodatečného povolovacího 

procesu jednat i s dalšími dotčenými orgány. Jedná se zejména 

o odbor životního prostředí na obci s rozšířenou působností, 

který má mimo jiné na starosti případné odnětí ploch z  pozemků 

určených pro plnění funkce lesa. Všechny přípravné a projekční 

práce stále probíhají, včetně projednání s dotčenými orgány 

státní správy.

Na základě výše uvedených skutečností je možno rovněž 

celou plochu „areálu za tratí“ zařadit do nového územního plánu 

jako rozvojovou plochu občanské vybavenosti. Z dlouhodobého 

hlediska obec počítá s touto lokalitou jako s areálem 

umožňujícím konání kulturních akcí, ať již obecních či 

soukromých, spolu s  vybudováním důstojného zázemí pro místní 

aktivní složky.

V současnosti jsou všechny objekty včetně ploch ve 

vlastnictví obce, která zabezpečuje i provoz. Areál je možno si 

pronajmout na základě dvoustranné smlouvy pronajímatele 

s obcí.

Vodovod

která se pro účely jejich využívání rozšíří. Myslivnu užívanou 

mysliveckým sdružením a taktéž chovateli bylo možné užívat 

v rámci stavebního povolení jako dočasnou stavbu pouze do roku 

2009. Bude tedy v „očesané“ podobě bez možnosti vnitřního 

užívání provozována v ryze „letním režimu“. V praxi to také 

znamená, že bude fungovat jako otevřený přístřešek – pergola 

s dvěma plnými stěnami. Směrem k trati a ke studánce beze stěn. 

BEZPLATNÁ PRÁVNÍ PORADNA PRO OBČANY OBCE KOŽUŠANY - TÁŽALY

13. 10. 2023

18:00 - 18:30

18:30 - 19:00

19:00 - 19:30

19:30 - 20:00

24. 11. 2023

18:00 - 18:30

18:30 - 19:00

19:00 - 19:30

19:30 - 20:00

6. 12. 2023

18:00 - 18:30

18:30 - 19:00

19:00 - 19:30

19:30 - 20:00



Mnoho obcí takové rozhodnutí nezíská ani po mnoha letech 

snažení a investic do měření průjezdu vozidel za stovky tisíc korun. 

Letos jsme podporu k vyřízení žádosti neměli od Olomouckého kraje 

a museli jsme si všechno zajistit sami. Velké poděkování tedy patří 

Ing. Tomáši Tužínovi, dopravnímu inženýrovi, jenž pro naši obec zakreslil 

bezplatně novou objízdnou trasu v rámci druhého kola vyřizování 

žádosti Dopravní policii, která první žádost nepodpořila svým 

Dne 18.9.2023 vydal Magistrát města Prostějova rozhodnutí 

o stanovení přechodné úpravy provozu na pozemních komunikacích na 

základě návrhu naší obce pro komunikaci silnice III. třídy v ORP 

Prostějov od 25.9.2023 do 31.12.2024 od Olomouce po obec Polkovice. 

Dále budou následovat podobná rozhodnutí i ze strany Magistrátu 

města Olomouc a Přerova, která stanoví přechodnou úpravu i ve vztahu 

k dalším silnicím tak, aby přes naši obec byla omezená jízda tranzitní 

dopravy nad 12 tun. Celý proces zajištění tohoto zákazu započal v srpnu 

2022 a skončil o 13 měsíců později. Tento proces je neuvěřitelně 

zdlouhavý, zcela výsledkem nejistý, finančně náročný a administrativně 

komplikovaný, a to bez jakékoli možnosti se proti rozhodnutím 

odvolávat. 

ZÁKAZ TRANZITNÍ DOPRAVY NAD 12 TUN OD OLOMOUCE DO POLKOVIC
stanoviskem. Dále děkuji společnosti Dopravní značení Svoboda, 

Olomouc s.r.o., která naši obec zastupovala v  tomto řízení.

Ve dnech 18.9.2023 až 19.9.2023 jsem se účastnila výjezdního 

zasedání Sdružení místních samospráv ČR z.s. (sdružuje 171 obcí 

a měst), které se realizovalo v  Sezemicích u Pardubic. Na zasedání byli 

přítomní starostové, dopravní inženýři a legislativní analytici. Jedním 

z bodů bylo i jednání s náměstkem ministra dopravy k tranzitní dopravě 

v  obcích.

Po dvou letech snahy se mi podařilo zajistit, že paní 

místopředsedkyně Senátu paní RNDr. J. Seitlová spolu se senátorem 

MUDr. L. Kantorem, Ph.D. zrealizují na počátku roku 2024 veřejné 

slyšení k  tématu Tranzitní doprava v  obcích. Zde bych chtěla vystoupit 

k senátorům a poslancům s příspěvkem na téma přechodná úprava 

provozu na pozemních komunikacích. 

Pozvali jsme nyní do obce na jednání náměstka pro dopravu 

M. Záchu z Olomouckého kraje, abychom u nás projednali stav našich 

silnic a možnosti jejich oprav. Stav silnic je v obci velmi neutěšený a je 

třeba se dohodnout na jejich opravě a zahrnutí oprav do plánovaných 

investičních akcí.

Mgr. Michaela Sigmundová, Ph.D

Kromě uvedených činností pokračujeme svépomocí v repasi hasičské cisterny Iveco 

Magirus, která se nám pomalu, ale jistě rýsuje. Rád bych touto cestou poděkoval 

sponzorům, kteří nám přispěli jak finančně, tak svými prostory a svým časem. I nadále 

budeme shánět další sponzory, abychom finančně ulehčili obci.

Děkujeme občanům za podporu a vstřícnost.

Jednotka od července do půlky září řešila 4 události evidované operačním 

střediskem a další činnosti jako likvidaci nebezpečného hmyzu, proplach vodovodního 

řádu či kropení komunikace od prašnosti.  

S pomocí cisternového navijáku jsme vypomáhali při vyproštění karavanu uvízlého 

pod mostem v Kožušanech u vlakové zastávky, kde se řidič s vozidlem špatně stočil a již 

neměl možnost chybu napravit. Dne 5.8.2023 jsme asistovali při řízení a usměrňování 

dopravy v  rámci majetínského triatlonu. Naše pozice se nacházely v Brodku u Přerova, 

kde jsme koordinovali hned 2 křižovatky současně.

Pro obec provádíme při trvajících vyšších teplotách zalévání nově vysazené zeleně 

v katastru obce. Vypomáháme i sousedním Blatci s dovozem vody, a to jak k nově 

vysazeným stromům, tak při navážení vody na hasičské závody.

JEDNOTKA SBORU DOBROVOLNÝCH HASIČŮ INFORMUJE

Jan Hynek, vedoucí JSDH

Likvidace nebezpečného
hmyzu v areálu MŠ.

KALENDÁŘ NEJBLIŽŠÍCH AKCÍ POŘÁDANÝCH V  OBCI

Říjen

Listopad

Prosinec

15.

28.

3.- 4.

5.

11.

17.

1.

2.

SDH

Sponky

Obec

Obec

SDH

Záhumenky

Help Cup

SRPŠ

O putovní pohár SDH Kožušany - Tážaly.

Halloween 2023 - přespání pro děti (www.jsmesponky.cz).

70leté výročí otevření KD. Výstava fotografií a plakátů.

Operetní představení Letem muzikálovým světem.

Svatomartinské hody + lampionový průvod.

Rozsvícení vánočního stromu v Tážalech.

Vánoční dílny + čerti Krampusáci.

Rozsvícení vánočního stromu v Kožušanech.

od 13 hod.

od 15 hod.

14-20 hod.

od 16 hod.

od 14 hod.

od 16 hod.

Areál za tratí

KD Tážaly

KD Tážaly

KD Tážaly

Areál za tratí

Tážaly u točny

Areál za tratí

Park v Kožušanech



V rámci školy od října začnou kroužky miniházené, pohybové hry, hravá 

angličtina, mimo školu taneční kroužek a florbal. Žáci mají možnost využít 

nepovinný předmět náboženství. Součástí školy je pro žáky školní družina, 

která využívá pro svoji činnost okolí školy i dětské hřiště. Náplní jsou různé 

aktivity, kde děti relaxují tvořením z přírodních materiálů, sportovní aktivitou, 

upevňují si kamarádské vztahy.

Těšíme se na Drakiádu, sportovní víceboj, vánoční jarmark, Masopustní 

veselí. Zapojíme se do akcí Mikroregionu, do výtvarných i sportovních soutěží. 

Budeme pokračovat ve spolupráci s Církevním gymnáziem a Pedagogickou 

fakultou UP.

Prioritou však pro nás zůstává dosažení základních vědomostí 

a dovedností, které zajišťují návaznost na další vzdělávání. O to se budeme 

snažit v  příjemné a rodinné atmosféře v  naší škole.

          

Mgr. Zdeňka Vašíčková, ředitelka ZŠ

Po prázdninách naše škola ožila. Vrátili se usměvaví žáci s novými zážitky. 

Nastoupili všichni přihlášení žáci v počtu 44, z  toho 10 prvňáčků. 

Pedagogický sbor zůstal stejný, v každé třídě pomáhá asistentka pedagoga. 

Žáci budou mít zpestřené vzdělávání i alternativní výukou, formou exkurzí, 

besed, přednášek z oblasti zdravovědy, dopravní výchovy, prvouky, digitální 

gramotností. Od 2. pololetí zahájíme plavecký výcvik a na jaře pojedeme na 

školu v  přírodě.

ŠKOLNÍ ZPRÁVY

Atletický víceboj za tratí

Vítejte !

Všude kolem nás září úsměvy na tváři,

někde však i slzičky ukáply.

Copak se to stalo ?

Léto již téměř uteklo.

Prázdniny skončily a my se ve školce znovu potkali.

Září je tu a v naší školičce začíná nový školní rok. Setkali jsme se opět 

s našimi kamarády, na které jsme se už moc těšili. Mezi sebe jsme přivítali 

8 nových dětí, které nástup do školky zvládly velmi dobře.

Pomalounku a polehounku se přizpůsobujeme pravidlům a řádu 

školky, která se nám během prázdnin vylepšila. Ve třídách v prvním patře 

nám byla nainstalována nová okna a také máme nově vymalováno . 

Ostatní třídy se nám také změnily – přestěhovaný nábytek, nové pomůcky 

a krásná výzdoba.

V novém školním roce nás čeká mnoho společných aktivit a úkolů, na 

které se už teď těšíme. První velkou výzvou pro nás bude tradiční výroba 

skřítků Podzimníčků, které vytváří rodiče se svými dětmi z různých 

přírodních materiálů. Vytvoření Podzimníčci nám krásně vyzdobí prostory 

naší školky.

Těšíme se na společně prožité okamžiky se svými kamarády.                  

Váš kolektiv MŠ

Z MATEŘSKÉ ŠKOLY

Vlaštovky letí do teplých krajin

Tvoříš, tvořím, tvoříme - ve školce se bavíme



Do podzimní části soutěže fotbalových přípravek jsme naskočili s dvěma podstatnými změnami. Jelikož se nám fotbalová základna 

neustále rozrůstá, rozhodli jsme se přihlásit do soutěže také náš nejmenší potěr: ročníky 2015 a mladší. Někteří fotbaloví nadšenci v této 

skupině přešli z pohybové školičky, jiní naopak skočili do kožušanských kopaček rovnou bez předchozí znalosti místního prostředí.  

Z důvodu věkového složení v této naší skupině jsme si dlouho lámali hlavu, zda děti 

vůbec přihlásit do soutěže, jelikož jsme věděli, že se budou potkávat s převážně staršími 

soupeři a prosadit se bude pro ně o to složitější. Druhou možností bylo strávit další 

fotbalový rok převážně trénováním a na zkušenosti z turnajů si počkat. Volba byla na konec 

jasná a děti se už týden co týden statečně prokousávají turnaji, kde měří síly s týmy jako FK 

Nové Sady, SK Sigma, Slovan Černovír či FK Slavonín. V půli podzimu, kdy dochází vždy 

k novému rozlosování na základě dosažených výsledků, byli hráči zařazeni do “slabší” 

skupiny, což jim zpříjemní zápolení na hřišti po zbytek této části sezony. Tuto skupinu dětí si 

vzal pod křídla ostřílený tréňa Ondra Pazdera a s herními prvky mu pomáhá i Aneta 

Rozehnalová.

Druhou podstatnou změnou bylo 

povýšení našich nejstarších dětí (ročník 2012) z formátu starších přípravek do mladších 

žáků. Tuto skupinu vedou trenéři Marek Rozehnal a Martin Lenoch. Pro děti se tak podstatně 

změnil fotbalový svět. Nastupují na rozměrově větším hřišti s větším počtem hráčů (7+1). 

Hrací doba se jim také prodloužila na 60 min. Komplexnost fotbalových pravidel se zvýšila. 

Děti si již musí navíc hlídat ofsajdové situace, či tzv. malou domů. Už nehrají turnajovým 

způsobem, nýbrž nastupují každý víkend proti jednomu soupeři. Ve své skupině mají 11 

kvalitních týmů z blízkého okolí, se kterými budou sehrávat utkání i v jarní části fotbalové 

sezony. Někteří se v novém formátu našli a změna pro ně znamenala vetší rozlet na hřišti 

s možností více kombinací. Někteří objevili limity své fyzičky a uvědomili si, že je třeba více 

a stále “makat”. Sami jsme moc zvědaví, jak se pro tuto skupinu bude sezona vyvíjet.

Trenér Robin Podhorný zastřešuje skupinu ročník 2014. V první polovině sezony se jim 

moc nedařilo, částečně i z  důvodu odchodu některých hráčů do starší skupiny. Ale jak říká 

Rob - „musím to zase vybudovat od znovu“ a vytvořit tak kompaktní a sehraný tým, který 

bude rovnocenným soupeřem ostatním. Ve složení 5+1 svádí momentálně zápasy s týmy 

jako FK Nové Sady, HFK Olomouc, SK Chválkovice.

Ročník 2013 pod vedením trenéra 

Petra Lenocha měří své síly s týmy Nových 

Sadů, SFK Nedvězí či Sigma Hodolany. 

V některých zápasech nastupují 

zkušenější hráči z mladší přípravky či 

naopak ti mladší ze starší přípravky.  Toto 

je výhoda “prostředňáčků”, kteří při 

nedostatku hráčů mají naštěstí kam sáhnout. Díky kvalitní přípravě v tréninkových 

jednotkách si tým vede velice dobře a v první půli sezóny obsadili druhé místo. „Uvidíme, 

jak se nám povede v další části sezóny,“ hloubá tréňa Petr.

Kromě klasických fotbalových tréninkových jednotek máme v repertoáru zařazen 

pohybový kondiční a silový trénink, pod vedením Robina Podhorného a Martina Fura. 

Účelem tohoto tréninku je zvýšit pohybovou a silovou zdatnost ruku v ruce s fotbalovou technikou. Naši gólmani také zajíždějí do nedalekého 

Nedvězí, kde se specializují na brankářské dovednost pod dohledem zkušených trenérů.

Letos se nám také podařilo zajistit několik významných sponzorských darů především díky rodičům našich svěřenců. Hráči se tak mohli 

obléct do zbrusu nových zářivých dresů a tréninkové pomůcky doznaly obměny a rozšíření. Není to ale jen o penězích. Děkujeme tímto i za 

další formy pomoci, které se nám od rodičů dostává. Máme našlápnuto na nový velký gril do našeho gastronomického zázemí na hřišti. Bez 

pomoci při prodeji v okénku a při grilování během domácích zápasů by to také nešlo. 

Když půjdete kolem hřiště, neváhejte a mrkněte na naši novou velkoformátovou nástěnku s aktuálními informacemi o dění na hřišti, 

fotografiemi týmů, či rozpisy zápasů.

Kolektiv trenérů

ZPRÁVY Z  FOTBALOVÉHO ĎOLÍČKU PŘÍPRAVEK

Mladší přípravka r. 2015

Mladší žáci r. 2012

Starší přípravka r. 2014

Starší přípravka r. 2013



První mužstvo TJ Kožušany 1977 v  minulé sezóně opanovalo 

1.B třídu, možnost postoupit a startovat o soutěž výš, tedy v 1.A 

třídě, však kožušanští muži nevyužili. I proto se čekalo, že v nové 

sezóně začnou opět sbírat vítězství. To se ale na startu sezóny 

nedařilo. Hned v  prvním podzimním měření sil klopýtli „Kozli“ 

v Černovíře. Prohra 0:3 se pak možná podepsala na rozpoložení 

týmu v prvním domácím utkání – přes zjevnou převahu z duelu 

s Chomoutovem brali naši muži jen bod za remízu 1:1. Pak to ale 

začalo. Postupně se lepšící výkony a střelecká muška přinesly 

těsnou výhru v Doloplazech (2:1) a domácí vítězství proti 

Lužicím, kdy Kožušanští sice skoro přišli o jasné vedení o tři 

branky, ale tři body za výhru 4:3 si nakonec připsali a stoupali 

tabulkou. Vynikající výkon a cenné tři body pak přinesl zápas 

FOTBALISTÉ KOŽUŠAN JSOU ZPĚT NA VÍTĚZNÉ VLNĚ

v Hněvotíně, a to 0:5 z pohledu domácích. Čtvrtou tříbodovou 

výhru v řadě pak přinesl domácí, výsledkově nakonec těsný zápas 

s nováčkem z Vícova. Na vítězství 2:1 se brankou podílel také 

Zdeněk Zlámal, který doposud střelecky mlčel. V utkáních 

s Pňovicemi a Moravským Berounem jsme si shodně došli taktéž 

pro 3 vítězné body.

„Co se nám daří? Hrát kombinační fotbal, vytvářet si 

šance a střílet branky. Horší je to v obraně, zbytečně 

inkasujeme, ale i na tom pracujeme,“  …. ukončuje krátké 

hodnocení David Rozehnal, trenér a klíčová postava 

kožušanských fotbalistů.

Radek Palaščák

Sponky již tradičně pořádaly své proslulé dětské tábory. Místní děti tak měly možnost vyzkoušet 

příměstský tábor Výletník se základnou v tážalském kulturním domě a dvoutýdenní chatkový Táborník.

Devátý ročník Výletníku byl inspirován oblíbeným animovaným filmem – „Zootropolis: Město zvířat“. 

Děti se staly součástí tohoto úžasného světa plného zvířecích postaviček, které žijí své dobrodružné 

životy. Hned na začátku naše malé výletníky čekal výcvik v policejní akademii. Poté, co úspěšně 

absolvovali náročné výzvy a ukázali svou odvahu a dovednosti, byli připraveni vyřešit záhadu, která na ně 

čekala.

Do složitého případu zblázněných zvířat je zasvětila samotná Judy Hopkavá. V rámci vyšetřování hned 

druhý den šli vyslechnout pár zvířecích svědků do Olomoucké ZOO. Den na to se u policejní stanice 

objevily krvavé stopy.  Výletníci se vydali po těchto stopách kolem Moravy až na hřiště a zjistili, že se 

jedná o stopy od kečupu… Uff… Stopy zanechal vědec, co vynalézal ještě lepší bylinný kečup. Vědec dětem 

ukázal, jak zasadit semínka rostlinky a dal pár užitečných tipů k  případu. Další den děti nasedly na kola 

a jely za podezřelými zvířátky. Myš z Blatce, žížala z Drahlova i krysy z Bolelouce se tvářily nevinně, ale 

všechny důkazy vedly k závěru, že: „To byla ta myš!“. Ochočili si tedy krávu, podojili ji, udělali velký sýr 

a nastražili past. Huráá, myš byla dopadena, k vině se přiznala a následovala řádná oslava v kostýmech!

Plnění úkolů a řešení záhad bylo pro malé detektivy velkou výzvou. Všechno ale zdárně vyřešili! Jejich 

radost a nadšení je pro Sponky tou největší odměnou a motivací do dalších let.

Táborník se konal v  tábořišti Zálesí v Budišově nad 

Budišovkou, kde měl tábor svoji premiéru. Tématem byli 

BOHOVÉ, kteří přivítali vyvolené na výcviku polobohů. Naučili 

se krotit divokého Pegase, krást vlajky i Zenový tanec. Utkali se 

v aréně, obchodovali s božskými předměty. Boha Dionýsa 

potěšili svým povedeným divadlem. Boha války svou 

bojovností. Boha peněz svou podnikavostí. Diovi při výpravě 

podle mapy ke zřícenině skrze bludiště přinesli vzácné oběti, 

aby ustal déšť. A těžko vzpomenout, co po nich chtěl bůh 

Alzheimeros. 

Mnozí si posunuli své hranice trpělivosti, strachu, síly, 

rychlosti i mlčení. Pod Olympem nechyběla ani olympiáda 

a děti prokázaly zdatnost i při výdrži v chladné tůni. Od 

táboráku se večer všichni hrdinně vydali vstříc tříhlavému 

Kerberovi, aby zachránili duše ztracených. V závěrečné hře se běželo přes pole, lesy, vesnice… Na konci nikdo nevyvázl čistý. Fotku z hromady hnoje 

jen tak někdo nemá! A ještě stihli po cestě vyměnit s  místními ponožky, šedé vlasy i fotky se zvířaty. Táborák s  kytarou nesmí na táboře chybět, ale 

ani o diskotéky letos nebyla nouze. I když počasí táborníkům moc nepřálo, táborová atmosféra, se vším všudy, vydržela po celou dobu a vznikly nové 

společné zážitky a další kamarádství!

S nadšením očekáváme další ročníky sponkovských akcí a těšíme se na všechny děti, které s námi budou prožívat nová dobrodružství. Doufáme, 

že se nám podaří připravit pro ně stejně poutavý a zábavný program, jako tomu bylo doteď. Děkujeme obci za podporu, všem, kteří se na přípravě 

a organizaci podílejí a těšíme se na další spolupráce. 

Vaše Sponky

LÉTO SE SPONKAMI

Mladí kadeti v akci.

Výcvik polobohů se vydařil.



TÁŽALSKÁ HOSPODA

Historie tážalského hostince číslo popisné 41, ale hlavně 

osudy jeho majitelů a nájemců byly stejně tak pohnuté a zajímavé, 

ne-li pozoruhodnější, než jak tomu bylo u kožušanské hospody č. p. 

7, o které bylo psáno v  loňském říjnovém Zpravodaji. 

reprezentativní, a proto bylo na jeho stavbu vybráno to 

nejlukrativnější místo. Nacházelo se na horním okraji obce 

bezprostředně vedle tehdejší okresní silnice Olomouc – Kroměříž, 

přímo naproti vjezdu dolů do obce a zároveň přes cestu jen pár metrů 

od gruntu starosty Tomáše Lenocha č. 21.      

Tážalský rodák Milan Lenoch, pravnuk starosty Tomáše Lenocha, 

mně kdysi vyprávěl, jak jeho pradědečkovi zpočátku občané vyčítali 

a záviděli, že bude mít hostinec pouhých deset kroků od svého domu, 

ale nakonec že byli s jeho umístěním všichni nanejvýš spokojeni. 

Důvod byl zajímavý. Ačkoliv místní štamgasti, hlavně ti z dolního 

konce vesnice, museli při svých návštěvách hospody šlapat do mírného 

kopce, tak při návratu domů – v příjemném opojení – si pochvalovali, 

jak se jim to z kopce pěkně „mašíruje“.  

Oba obecní domy stavěl tážalský zednický mistr Jan Dobrovolný 

z č. 27. Bohužel nevíme ve kterém roce, protože jak v pozemkových 

knihách, tak i v archivních fondech nelze takovou informaci či doklad 

dohledat. První písemná zmínka o obou budovách je uvedena 

a prokázána až v dokumentu z roku 1864 „Tobola pro předepsání 

a placení kontribucí“. Z  toho vyplývá, že byly vybudovány mezi 

roky 1850 a 1864. 

Pastouška obdržela č. p 40 a hospoda č. p 41. Nejvyšším a zároveň 

posledním domovním číslem v tom jmenovaném roce (1864) bylo 

v Tážalech právě číslo popisné 41. Byl to první objekt postavený po 

pravé straně výše uvedené okresní silnice Olomouc – Kroměříž. 

Pro obec obnášel hostinec podstatný zdroj příjmu do obecní kasy. 

Jeho nájemce musel platit obecní daň a k tomu ještě nájem. Ve 

zmíněném dokumentu z roku 1864 se 

můžeme dočíst, že největší tážalští 

sedláci měli ze svých pololáních gruntů 

předepsanou roční daň v částce 86 

zlatých, ale nájemce hospody musel platit 

212 zl. Zřejmě z toho důvodu se zde 

pronajímatelé často střídali. 

Zdokumentovány máme jen dva poslední, 

předtím, než obec hospodu prodala. 

Od roku 1879 je v matrice uváděn 

hnojický obyvatel František Pospíšil 

a jeho manželka Františka roz. Šišmová 

z Lužic, coby provozovatelé nálevny vína 

v Tážalech č. 41. Ti jediní si nájem 

hospody drželi delší dobu – 9 let.

O následujícím nájemci Johannu 

Mikešovi, rodáku z Moravské Huzové, 

držiteli koncese na prodej vína, se 

zachovalo několik písemných záznamů. 

Většinou jsou to žádosti o povolení 

konání tanečních či svatebních zábav do půlnoční hodiny.  Našel jsem 

také několik stížností na Johanna Mikeše o rušení večerního klidu. 

Zvlášť zajímavý je zápis z  10. prosince 1889: Panu Johannu 

Mikešovi udělen trest pro přestupek hraní karet se 

svobodnýma chasníkama. Hráli zakázané hazardní hry 

„komando“ a „jednadvacet“. Pokuta jest 2 zlaté pro místní 

chudé. 

Je zajímavé, že téměř všichni nájemci i pozdější majitelé tohoto 

hostince byli v písemných dokumentech uváděni povětšinou jako 

V roce 1771, kdy císařovna Marie Terezie nařídila číslování domů, 

byly Tážaly jen malou osadou – měly pouhých 21 čísel. Z těchto 

jednadvaceti budov bylo osm půlláních gruntů s výměrou přibližně po 

15 ha polností (č. p 2, 3, 5, 6, 8, 16, 20, 21), deset chalupnických gruntů 

s 2 ha polností (č. p. 1, 4, 7, 12, 13, 14, 15, 17, 18, 19), dva domky bez 

pole (č. p. 9 a 10) a vrchnostenský dvůr č. p. 11, který obnášel okolo 34 

ha polí a luk. 

V  dalších letech se obec postupně rozrůstala a do zrušení roboty 

a poddanství v revolučním roce 1848 přibylo v Tážalech, převážně 

v jejich dolní části, třináct nových domků (č. p. 22, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 

29, 30, 31, 36, 37 a 38). Rozparcelováním výše zmíněného zrušeného 

vrchnostenského dvora pak vzniklo pět menších tzv. familií (č. p. 32, 

33, 34, 35 a 39). Počet popisných čísel tak vzrostl na uvedených 39.  

V roce 1850 byl zrušen patrimoniální (vrchnostenský) řád a od té 

doby měly být obce řízeny a spravovány volenou obecní samosprávou 

(výborem) v  čele se starostou, radními a několika zastupiteli.

V  Tážalech se historicky první obecní volby konaly dne 

24. července 1850 a zvoleno v nich bylo devět „vejborů“ včetně 

starosty Tomáše Lenocha, půlláníka № 21 a dvou radních: Vavřína 

Svozila, familianta № 35 a Antonína Hanáka, půlláníka № 6. 

Hned na prvním zasedání těchto nových zastupitelů obce padla 

dvě zásadní rozhodnutí. Za prvé se musí zřídit obecní pastouška, kterou 

podle tehdejších zvyklostí a zákonů musela mít každá obec. Za druhé 

pak neméně důležitou prioritou by mělo být zbudování obecního 

domu, kde by mohl obecní výbor schůzovat a kde by zároveň místní 

občané měli možnost se scházet. Případně by se tam zřídila nálevna 

vína či výčep piva – kulantně řečeno, měl to být obecní hostinec.  

Pro vybudování pastoušky, na které, podle názoru tehdejších 

občanů, zřejmě tak moc nezáleželo, byla určena stavební parcela až 

v té nejspodnější části Tážal. Naopak obecní dům měl být 

Tážalská hospoda č. 41 v r. 1922. Největší z dětí
v popředí je Anežka Bortlová roz. Mazalová.



provozovatelé šenkovny vína. Vypadá to, jako by tehdy  tážalští pili 

více víno než pivo či kořalku.

Protože po skončení nájemní smlouvy s Johannem Mikešem nikdo 

delší dobu o pronájem tážalského hostince neprojevil zájem, bylo 

zastupitelstvem rozhodnuto o jeho prodeji. 18. listopadu 1892 je 

sepsána kupní smlouva a na jejím základě se novými majiteli hospody 

č. 41, za cenu 6.540 zl., stali Ignác a Mariana Svozilovi z Charvát. 

Po dvou letech 22. května 1894 Ignác zemřel a osmadvacetiletá 

vdova Marie se po „povinném“ půlročním smutku znovu provdala. 

20. listopadu 1894 si vzala dvaadvacetiletého Josefa Voštinku, 

familianta z Tážal č. 33, který se pravděpodobně více „zhlédl“ ve 

vyženěném hostinci než v o šest let starší vdově po Ignáci Svozilovi.

Jak Josef Voštinka, tak i Ignác Svozil byli jako hostinští nevalnými 

podnikateli. Pivo, víno i kořalku nakupovali na dluh, který se neustále 

zvyšoval a navyšoval o vysoké úroky. Tento dlužní závazek byl proto 

zapisován na vrub hospodské nemovitosti do pozemkové knihy jako 

zástavní právo. Vázl zde také dluh 2.000 zlatých pro tážalskou obec 

jako nedoplatek z kupní smlouvy z roku 1892. Kvůli nesplácení, 

alespoň úroků, došla nakonec věřitelům trpělivost a na nemovitost 

č. 41 vyhlásili konkurz.  

30. října 1899 se konala veřejná dražba a příklepem za částku 

6.000 zl. vydražil hostinec František Šana z Tážal č. 29, který po čtyřech 

letech 25. listopadu 1903 zemřel a vdova Anna Šanová 12. července 

1904 prodala hospodu za cenu 6.500 zl. (v nové měně 13.000 korun) 

manželům Janovi a Františce Přecechtělovým z Drahlova. 

Již za dva roky však tážalský hostinec přešel na nové majitele. 

19. března 1906 se jimi stali osmadvacetiletý Josef Klíma ze 

Spělkova u Poličky a jeho pětadvacetiletá manželka Alojzia z Bystřice 

pod Pernštejnem. Je těžké dnes spekulovat, jak se tito mladí manželé 

s jedním malým nemluvnětem (chlapec Jaromír) ocitli až z druhého 

konce Moravy v Tážalech, ale jisté je, že v podnikání se uměli velice 

dobře „otáčet“, neboť obě živnosti, hospoda i nově zřízené řeznictví jim 

prosperovaly po mnoho roků, co je provozovali. A co je zvlášť 

obdivuhodné – jejich konjunkturu udrželi i v těžkých dobách 

1. světové války. Může se nám proto dnes zdát podivným, proč po 22 

letech v r. 1928, v době největšího rozkvětu jejich podnikání hospodu 

i řeznictví prodali a z Tážal odešli.

Nejpravděpodobnějším vysvětlením je, že se 

z nějakého, nám neznámého důvodu museli navrátit 

zpět na Vysočinu do svého rodiště. 

Nicméně z naší obce odcházeli určitě 

s uspokojením, neboť za odprodej budovy č. 41 získali 

od nového majitele Jaroslava Smělého, rodáka 

z Troubek, částku 100.000 Kč, což byla za 1. republiky 

dosti značná suma. Převod nemovitosti se uskutečnil 

17. října 1928. 

Od začátku třicátých let, kdy vypukla celosvětová 

hospodářská krize, to šlo s tážalským hostincem rychle 

z kopce. Jaroslav Smělý si musel na nákup této 

řeznicko-hospodské reality vzít u Občanské záložny 

v Olomouci hodně vysoký úvěr a půjčoval si i od jiných 

institucí. Tyto dluhy, stejně jako tomu bylo i v případě 

Ignáce Svozila a Josefa Voštinky, byly zapisovány jako 

zástavní právo v pozemkové knize. Došlo to tak daleko, 

že během pár let Jaroslav Smělý se svojí ženou 

Veronikou dlužili každému, „na koho se podívali“. Důkaz 

o tom nám podává zmíněná pozemková kniha, kde jsou 

zapsáni téměř na dvou stránkách všichni jejich věřitelé 

– zmíním proto jen ty nejpodstatnější:

Občanská záložna v Olomouci . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 50.000 Kč.  

Finanční správa v  Olomouci. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7.920 Kč.

Richard Látal majitel parní pily v Bělkovicích . . . . . . . . . 7.000 Kč.

Firma „Karel Vařeka výroba likérů v Prostějově. . . . . . . . 2.857 Kč.

Berní úřad v Olomouci . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2.085 Kč.

Firma „J. K. Číhal výroba likérů v Olomouci“ . . . . . . . . . . 1.050 Kč.

Sestry Filomena a Karolina Korhoňovy z Tážal. . . . . . . . . . 600 Kč.

Dr. Jaroslav Kubíček advokát v Olomouci . . . . . . . . . . . . . . . 500 Kč.

Firma „Bratři Teltscherové velkoobchod vínem“ . . . . . . . . 438 Kč.

Za těchto okolností neměli manželé Smělí jiné východisko než na 

své podnikání ohlásit bankrot. Bylo to již druhé úpadkové řízení za 

dobu existence této tážalské nemovitosti. Veřejná soudní dražba byla 

vyhlášena na den 17. října 1932. Za cenu 40.255 Kč. ji „vyhrál“ 

Hanácko-rolnický akciový pivovar se sladovnou, parním mlýnem 

a lihovarem v Těšeticích. Kupní cena se nám může zdát nízká, ale 

vydražitel byl nucen k této ceně ještě převzít veškeré dluhy předešlého 

vlastníka, který se mezitím v tichosti odstěhoval z Tážal do Nemilan. 

Těšetický akciový pivovar měl s tážalským hostincem i řeznictvím 

velké záměry. Poněvadž se v budoucnu počítalo s rozšířením celé 

budovy, zakoupili jeho akcionáři od obce část Hliníku (za hospodou 

směrem k železniční trati). Celkem 295 m čtverečních po sedmi 

korunách za jeden metr. Zároveň bylo započato se stavebními 

úpravami interiéru hospody. Již příští rok bylo vše hotovo a Těšetický 

pivovar mohl shánět nájemce.

1. dubna 1933 převzal pronájem nově rekonstruovaného hostince 

František Koutný z Grygova. Současně s pohostinstvím provozoval 

i řeznictví.

O dva roky později se dalším pronajímatelem stal řeznický mistr 

František Crha z Charvát se svojí ženou Otilií.

V období Protektorátu jsou pak v kronice zmiňováni nájemci Jan 

Lakomý z Lašťan a jeho žena Alžběta.

Oba byli v naší obci značně oblíbeni. Jan Lakomý si v podnikání 

a zvláště pak v řeznické profesi vedl nadmíru dovedně a zručně. 

Především byl ale velice zdatným obchodníkem. Odtud jeho přezdívka 

– Kupec. O jeho obratnosti svědčí zápis v archivním dokumentu: 

Vzácná 110 let stará fotografie tážalských štamgastů před hospodou č. 41
Horní řada zleva: Teofil Brenza z č. 1, Josef Klíma - majitel místní hospody,
Josef Půda - starosta obce z č. 6, Jan Janků z č. 51, František přidalík z č. 20.
Dolní řada zleva: Alois Fišer - I. radní z č. 10, Alois Stavělík - II. radní z č. 5,
František Zavadil z č. 38, František Hradil z č. 30.



Po sametové revoluci byla původním majitelům, nyní již dědicům, 

hospoda v  restituci vrácena a od roku 1993 až dodnes, což je již třicet 

let, ji provozuje vnuk Jana a Alžběty Lakomých – František Lakomý. 

                                                                          

Milan Ženčák

úkolů 1. pětiletky potřebuje Národní podnik Asanační ústav kafilérie 

zdatné pracovníky (řezníky), kterých je nedostatek a takovým právě že 

je Jan Lakomý. 

Žádost byla kupodivu vyřízena kladně a rodina Lakomých se 

navrátila zpět do Tážal. Dům č. 41 byl rozdělen na dvě části – prostory 

určené k bydlení byly Janu Lakomému vráceny – hospoda však zůstala 

vyvlastněna. Pod svou správu ji převzalo tzv. družstvo Jednota. A zase – 

a po kolikáté již – se tento hostinec stal objektem pronájmu. Starší 

pamětníci si jistě vzpomenou na hospodského Josefa Součka, 

Leopolda Kořalku alias Poldu, Jaroslava Šindelu, Otakara Matouška, 

Jaroslava Mazala či Jaroslava Pokorného. Posledním byl Luděk 

Procházka z  Dubu nad Moravou.

Za Protektorátu v roce 1942 bylo 

nařízeno, že domácí porážky prasat 

jsou povoleny jen na jatce tážalského 

řezníka Jana Lakomého. Vznikaly tím 

pro samozásobitele velké nesnáze, 

zvláště když některý den musel Jan 

Lakomý uskutečnit pět, šest i více 

zabíjaček.

Po válce se nájemce Jan Lakomý 

rozhodl dům č. 41 i s hostinskou 

a řeznickou provozovnou koupit. Dosavadní majitel Rolnický akciový 

pivovar v  Těšeticích s odprodejem souhlasil a tak na základě kupní 

smlouvy a schválením Okresního národního výboru Olomouc-venkov 

se 11. února 1947 transakce uskutečnila. 

Jan Lakomý měl v úmyslu nabytou nemovitost přestavět 

a zmodernizovat. Jeho snem bylo „zvednout hospodu na patro“ a tam 

zřídit velký sál. Chtěl také na zahradě směrem k Hliníku postavit 

novou porážku s  chladírnou a mrazírnou. Bohužel, své záměry nestačil 

uskutečnit, protože přesně za rok přišel „Vítězný únor“ a nový režim mu 

hospodskou i řeznickou živnost zrušil (Jan Lakomý potom pracoval 

jako řezník v nové blatecké kafilérii) a nemovitost č. 41 vyvlastnil. 

Nepomohlo ani to, že jeho manželka Alžběta v posledních dnech 

2. světové války uchránila tážalské občany svou perfektní znalostí 

němčiny a bohatým pohoštěním německých vojáků před krutým 

osudem, jaký postihl Javoříčko či sousední Kožušany.  

Na začátku padesátých let se musela celá rodina Jana Lakomého 

vystěhovat do Mohelnice. O jejich navrácení nazpět do Tážal se 

zasloužil správce blatecké kafilérie Mojmír Dostál, který napsal na 

prezidentskou kancelář Antonínu Zápotockému žádost, ve které se 

přimlouval za Jana Lakomého, aby mu byl vrácen dům v Tážalech 

a mohl se tam se svojí rodinou vrátit. Zdůvodňoval to tím, že k  plnění 

Jan Lakomý

Dnešní interiér tážalské hospody „U Kupce”

VII. KRAJSKÁ VÝSTAVA DROBNÉHO DOMÁCÍHO ZVÍŘECTVA

Je již mnohaletou tradicí, že každý rok, třetí 

srpnovou sobotu a neděli, pořádá Základní 

organizace Českého svazu chovatelů  Kožušany 

výstavu drobného domácího zvířectva. Také letošní 

rok nebyl výjimkou. Ve dnech 19. a 20. srpna se pod 

patronací místního obecního úřadu a mikroregionu 

Království konala v  kožušanském přírodním areálu 

„Za tratí“ Krajská výstava králíků, drůbeže a holubů. 

Záštitu nad výstavou převzal Mgr. Miroslav Žbánek, 

primátor statutárního města Olomouce.

Šedesát šest chovatelů ze šesti okresů (jeden 

dokonce z Wlodzienu z Polska) se na této výstavě 

prezentovalo 184 králíky, 128 holuby a 151 jedinci 

drůbeže – celkem 463 živých exemplářů.

Sbor sedmi posuzovatelů přidělil těm 

nejlepším vystavovatelům deset vítězných pohárů 

a několik čestných cen. Členové místní organizace 

navíc zápolili o dva poháry memoriálů Svatopluka 

Aclera a Rostislava Bazgera. V letošním roce se 

také poprvé soutěžilo o putovní pohár Bohumila 

Souška, který chovatelům věnoval jeho syn 

Miloslav Soušek. První ze jmenovaných pohárů 

získal Zdeněk Krempl a druhý i třetí Pavel Bílý. 

V soutěži základních organizací odboru králíků 

se jako první umístila Litovel, druhé Kožušany 

a třetí Senice na Hané. V  drůbeži byla první Senice 

na Hané, druhá Litovel a třetí místo obsadily 

Kožušany. 

Oba dva dny počasí výstavě přálo, což 

prokázala i velice solidní návštěvnost. Téměř čtyři 

sta platících dospělých, neméně tolik neplatících 

dětí a k tomu stovka účastníků na volnou 

vstupenku. Pro všechny zde bylo připraveno, kromě 

prohlídky zvířat, bohaté občerstvení v podobě 

dobře vychlazeného piva a kofoly, smažených řízků, 

zabijačkových pochoutek, grilovaného selete, 

párků v  rohlíku, palačinek či cukrové vaty. Děti se 

mohly vydovádět ve skákacím hradu a v nafukovací 

skluzavce. Nabízela se jim také projížďka 

v kočárovém dvojspřeží nebo tradiční bohatá malá 

tombola. Losování velké tomboly s osmdesáti 

hodnotnými věcnými cenami (1. cena bylo živé 

sele) se odehrávalo v  sobotu odpoledne a trvalo 

téměř dvě hodiny. Pak až do půlnoci hrála k  tanci 

a k  poslechu živá hudba. 

Závěrem bych chtěl poděkovat všem 

členům spolku, posuzovatelům, vystavovatelům 

a především také návštěvníkům. Speciální 

poděkování si zaslouží nemalá řada sponzorů 

a hlavně potom všichni ti, kteří chovatelům 

ochotně a nezištně vypomáhali při uskutečnění tak 

náročné společenské akce. Pořadatelé doufají, že si 

přízeň všech výše jmenovaných udrží i pro příští 

roky. 

 Milan Ženčák

ČT24 natáčela na  výstavě televizní spot 

a vysílala jej ve svých zprávách (nastavit od 17, 

20 minuty)

https://www.ceskatelevize.cz/porady/101014

91767-studio-ct24/223411058360819/



Dovoluji si Vás informovat o aktuálním dění v oblasti 

dopravy v naší obci. Dosud se ještě zpracovávají poslední 

podklady k doplnění žádosti o 

prodloužení umístění dopravních 

značek zákaz tranzitu nad 12 tun. 

Doplnění žádostí ve formě dalších 

plánů dopravní situace a zejména 

nové objízdné trasy pro kamiony si 

vyžádalo předchozí zamítavé 

stanovisko Policie ČR v této věci, 

které nakonec bylo změněno poté, 

co jsme se k  němu kriticky 

vyjádřili. Už to bude 11 měsíců, co jsem na této věci začala 

pracovat a dosud nemáme k dispozici rozhodnutí Magistrátu 

města Olomouce. Z toho je poznat, jak náročný proces to je, 

kolik subjektů se k žádosti obce musí vyjádřit. A bohužel, 

každý dotčený subjekt klade další a další podmínky, které 

obec musí splnit, aby k prodloužení opatření na pouhých 

Teplá noc voni túhú a chlebem

tem co se lúbú pod žňovým nebem.

Váženi a mili,

prázdnine, kery představojú čas 

dovolených a odpočinko, se s nama 

lúčijú. Istě pro všecke bele týdně 

dobrodružstvi, voňavý posečený tráve, 

poznáváni novyho a navazováni 

nových kamarádstvi. Sú hlavně 

obdobim pohebo. Děcka si zvekajú na život, kerý je inači než ve 

škole. Obkúkávajú od tate, strýca nebo řemeslnika fígle různých 

povoláni. Na děckých táborech si zvekajú na novy kamaráde, 

očijú se respektovať okoli a samostatně jednať.

V době myho děctvi se věčinú pobývalo na dědině. Ale 

nepochebojte o tym, že sme měle nejaky povinnosti – jednak 

pomáhať o žnich, v tú dobo bela každá roka dobrá – prostirať 

obřisla, stavěť mandele, sbirať zemáke, ale taky pásť huse.

Popisojo to proto, že sme bývale „Ve dvoře“, kde belo nývic 

děcek v dědině. Bývalo rušno a veselo. Mazale se karte, cvičelo 

na žebřeňákovych šprušlích, hrálo se tam na zaháňko, ale hlavně 

všeci velci aji mali rádi hrále semel.

Dospěli v podvečer sedávale na lavce o holirne. Mezetým 

pan Zaoral dokázal eště zkulturniť děcka. Belo to prima býváni – 

ČUHÁCKÝ KÚTEK

takovy rodinny. V týto části dědine bela pro všecke baráke 

(celkem 18 rodin) na prostředko jedna stodňa. Do dneška 

vzpominám to, jak před nedělnim obědem všecke žensky prale 

salát. Každá přešla s misú nebo škopkem, dřepělo se okolo 

stodně a diskutovalo. Taky se tam odbývalo mácháni prádla – 

donesle se troke ke stodni a věc bela hotová.

Dnes doba všecko přeinačela. Tam nebývalo nesváru, jeden 

drohymo nehrozel súdama, ledi nebele bohati, ale bele 

přátelštíši a snášenlivi.

To vite, že to dnes neodpovidá temo co vám popisojo, 

generace se obměnile, nekery dome sú opuštěny. Mládež dnes 

má už iny radovánke kerým me dřiv narozeni jož tak nerozomime 

nebo nehovime. Ale te dnešní děcka nýsú horši než sme bele me. 

Sú leda agresivníši, ožívajú pro nás trocho přesprostlú mluvo. 

Ale proč je to tak se dá lehce vesledovať. Šak si negdy 

poslechněte nekery mlady rodiče anebo televizni seriále. To 

děcka potom sledojú a napodobojú. A pokud sme s tím 

nespokojeni, pak je to naša vina. Mladi ale dovedú ovládať 

techniko, věcně diskutovať, ale pracovať rukama, organizovať si 

čas, starať se o sebe, předvisť kotrmelec, stojko, šplhať na tyč, to 

je pro ně námaha a „to se nebodú honiť“.

Prázdninovy chvilke okonči Dobská púť a hurá do škole!

Marie Aclerová

Neuvěřitelné se stalo skutečným. Před 10 lety jsem založila soutěž 

Help Cup, kde více či méně upravená tuningová auta pomáhají. 

Za 10 let jsme podpořili několik školek, podpořili rodiny 

s nemocnými dětmi a také depozita pro kočičky a pejsky. Každý rok 

podporujeme někoho jiného. Letos jsme se rozhodli podpořit Natálku 

Hillerovou, malou holčičku s kombinovaným postižením, odkázanou na 

neustálé cvičení s terapeutickými 

a senzomotorickými pomůckami za účelem 

zlepšení mobility a celkové motoriky. Jsem 

velmi ráda, že i přes letošní komplikace 

s areálem za tratí jsme opět jako každý rok 

mohli ve spolupráci s hasiči uspořádat akci 

Help Cup . 

V pátek 8.9.2023 proběhla soutěž 

o nejvíce osvícená auta a v sobotu se 

soutěžilo o nejkrásnější auta v kategoriích 

Škoda, VW atd., celkem v 13 kategoriích. 

Děti si mohly zastřílet z airsoftových 

zbraní pod dohledem zkušených 

instruktorů. V naší obci se všem autíčkářům velmi líbí a rádi se sem 

vrací. Jen nás mrzí, že více místních občanů se také nechodí podívat na 

krásná auta. Vstupné je vždy dobrovolné a výtěžek jde na dobrou věc.   

Děti nám ale stále zachovávají přízeň a je pro ně vždy nějaká 

soutěž a nesmí chybět odměna. Je úžasné vidět v dětských očích tu 

radost, jiskřičky a úsměvy na tvářích.  Nemusím vám ani říkat, že když za 

10 LET HELP CUP
sebou slyším „této, této ahoj …“, je to prostě balzám na duši. To je také 

hlavní důvod, proč to děláme. 

Letos děti nejvíce chtěly Coca Cola kamiony (model auta, tzv. 

„angličák“) a dospěláci jim záviděli. My chceme ale udělat radost 

každému a máme vždy nakoupeno dost, proběhla tedy spontánní dražba 

kamionů mezi dospělými a nejvýše vydražený kamion skončil na částce 

250 Kč Tato dražba probíhala hlavně mezi 

majiteli Camara a Mustanga. V takovém 

duchu probíhaly ještě další aukce… 

i poslední porce guláše jsme vydražili.  

Výsledná částka, která bude putovat 

Natálce z této akce, se po odečtení nákladů 

vyšplhala na 6 225 Kč.  Z oslavy našich 

10. narozenin, konané 23-24.9.2023 na 

Výstavišti v Kroměříži, poputuje výtěžek 

taktéž Natálce.

Nesmím zapomenout poděkovat SDH 

Kožušany za spolupráci a také občanům 

Kožušan – Tážal.   

Stejně jako v loňském roce se i letos můžete těšit na čerty 

s Mikulášem a andělem a na vánoční dílničku, kterou v prosinci 

pořádáme v KD Tážaly. Moc se na vás těšíme ! 

Anna Rubačíková, pořadatelka Help Cup  

Barevné, nablýskané lentilky za tratí.



VZPOMÍNÁME

Čest jejich památce!

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

NAŠI JUBILANTI 2023

Dagmar DRMOLOVÁ 
†27. 8. 2023 (89 let)

Kovář Bohuslav  86 let

Hrušková Zdenka  84 let

Aclerová Stanislava  83 let

Buchtová Anna  83 let

Mazalová Vlasta  80 let

Sršňová Jana  80 let

Pazdera Zdeněk  70 let

Prosinec:

Tenglerová Božena  90 let

Thomas Jan  75 let

 Mrakava Lubomír  70 let 

Říjen:

Aclerová Marie  88 let

Gruntová Alena  80 let

Sršeň Josef  80 let

Thomasová Jana  70 let

Listopad:

Ženčáková Anna  90 let 

Schindlerová Hedvika  87 let

Jaroslav VALOUCH 
†7. 9. 2023 (63 let)

Jindřich ŠMEHLÍK 
†12. 9. 2023 (90 let)

Jan PIŇOS 
†12. 9. 2023 (69 let)

Jarmila ŠKOCHOVÁ 
†23. 9. 2023 (91let)

#



#

NAŠI PRVŇÁČCI

Daniel Gotvald

Josef Grunt

Tadeáš Knob

Sofie RozehnalováHelena VránováAnežka Těžká

Filip Havlín Nikol Ševinská

Adam Bureš Gabriel Hirschner
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